附件6． 历史研究所  国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	课程名称：中国社会文化史
	课程代码：409.508

	课程类型：□一级学科基础课 √二级学科基础课 □其它：              

	考核方式：  考试                            
	教学方式：讲授

	适用专业：中国史
	适用层次：√硕士  √ 博士

	开课学期：春/秋
	总学时：32
	学分：2

	先修课程要求：无

	课程组教师姓名
	职  称
	专  业
	年  龄
	学术方向

	雷家宏（负责人）
	教授
	中国史
	49
	中国古代史

	汤黎
	讲师
	中国史
	32
	晚清史

	李琼
	讲师
	中国史
	40
	民国社会史

	课程负责教师教育经历及学术成就简介：雷家宏，男，1963 年生于湖北随州。1981—1987年12月就读于华中师范大学历史系，获历史学硕士学位。1988—2002年在湖北省社会科学院历史所工作。2002年调入华中科技大学历史研究所工作。现为华中科技大学历史所教授。1987年以来，在10余种学术报刊和专业论集发表宋史、湖北地方历史文化等研究领域学术论文30多篇。参与完成省部级以上哲学社会科学课题多项，获得武汉市哲学社会科学优秀成果优秀奖一项，作为著作者之一获湖北省哲学社会科学优秀成果一等奖一项。主要著作有《中国古代的乡里生活》、《宋代社会与文化管窥》、《宋太祖》（毛元佑、雷家宏著）、《湖北通史·宋元卷》（王瑞明、雷家宏著）、《赵匡胤的治国谋略》。另有参加撰写和主编著作 15 部。

	课程教学目标：

1、了解中国社会文化史研究的历史和现状；

2、了解中国社会文化史研究的文献资料；
3、对中国社会文化史的若干专题有较深入的探析。

课程大纲：（章节目录）
第一章  社会文化史研究的历史和现状
§1.1  研究历史
§1.2  研究现状
§1.3  从文化史的角度看社会史和从社会史的角度看文化史
第二章  中国社会文化史的文献资料
§2.1  经史子集史料
§2.2  方志谱牒史料
§2.3  档案和出土文物

§2.4  田野调查资料
第三章  社会结构和社会等级
§3.1  社会结构的变迁
§3.2  社会等级与中国文化
第四章  家族制度与社会文化
§4.1  家庭与家族
§4.2  家族制度的演变
§4.3  家族文化的估价
第五章  中国社会文化符号
§5.1  文化符号的构成
§5.2  文化符号的类别举例
§5.3  文化符号的社会功能
第六章  人生礼仪：以婚姻和丧葬为主
§6.1  诞生礼和成年礼
§6.2  古代婚姻习俗
§6.3  古代丧葬习俗
第七章  节日文化
§7.1  春节和元宵
§7.2  清明和端午
§7.3  中秋节
§7.4  团圆情结
第八章  争讼与械斗

§8.1  争讼与械斗的缘起
§8.2  从争讼和械斗看社会文化
第九章  信仰与迷信

§9.1  信仰对象分类
§9.2  祭祀、占卜、巫术和禁忌
§9.3  怎样看待信仰和迷信

	教材：自编讲义


	主要参考书：

1. 徐扬杰：《中国家族制度史》，人民出版社1992年版。
2. 唐长孺：《唐长孺社会文化史论丛》，武汉大学出版社2001年版。
3．山西大学中国社会史研究中心编：《中国社会史研究的理论与方法》，北京大学出版社2011年版。

	本课程达到国际一流水平研究生课程水平的标志：

1、 师资方面：

人数3—5人；

几年内有一名副教授补充进来，使师资结构进一步合理。

2、 教学内容方面：

从以古代社会文化史为主过渡到兼顾古代和近现代。

3、 教学方式方面：

从讲授为主过渡讲授和讨论各占一半。

4、 教材方面：

出版1—2本参考教材。

5、 其它：


附件6． 历史研究所  国际一流水平 研究生课程简介
(中英文各一份)
	course name：China's Social and Cultural History
	course code：409.508

	course type：□the Basic course of A discipline √the Basic course of B discipline□other：              

	way of examine：Examination                           
	way of teaching：Taught

	application of Professional：History of China
	application of level：√Master√Doctor

	teaching Semester：Spring / Autumn
	teaching hours：32
	teaching Credit：2

	the requirements of Pre-course：No

	the name of course Unit
	Titles
	Professional
	Age
	Academic direction

	Lei jiahong（in charge）
	Professor
	History of China
	49
	History of Ancient China

	Tangli
	Lecturer
	History of China
	32
	Modern Chinese History

	Liqiong
	Lecturer
	History of China
	40
	Modern Chinese History

	the educational experience and academic achievement of the teacher in charge：Leijia hong,male, born in 1963 Suizhou.1981-1987 studied at the Central China Normal University Department of History, was history master's degree. 1988 to 2002 in the Hubei Provincial Academy of Social Sciences Institute of History. Transferred to the historical work of the Institute of Huazhong University of Science and Technology in 2002. Is currently a professor of Huazhong University of Science and Technology Institute of History. Since 1987, more than 10 academic journals and professional on the set of more than 30 academic articles published the research areas of the Song, Hubei, local history and culture. Involved in completion of the provincial level or above a number of philosophy and social science topics, Wuhan City, the Philosophy and Social Science Research Excellence Award of Excellence one, won first prize for one of the outstanding achievements of Philosophy and Social Sciences in Hubei Province as one of the authors. His major works include the ancient Chinese village life, Social and Cultural Glimpse of the Song Dynasty,Song Taizu(co-author),General History of Hubei Song and Yuan volume (co-author), the Zhao Kuangyin’s state strategy. Otherwise participate in writing and editor of 15 books.

	Goal of the Course：

1. Understand the history and current situation of China's Social and Cultural History；

2. Understand the literature of the Chinese Social and Cultural History；
3. More in-depth Analysis of the Social and Cultural History of China a number of thematic。

Course Outline(Table of Contents)
Chapter 1  The history and current situation of the Social and Cultural History
§1.1  Study of history
§1.2  Study of current situation
§1.3  Look at social history from the perspective of cultural history and cultural history from the perspective of social history to see
Chapter 2  Social and Cultural History of literature
§2.1  Confucian classics, history, philosophy and literature
§2.2  local gazetteers and Genealogy
§2.3  Archives and Unearthed relics
§2.4  The field survey data
Chapter 3  Social structure and social hierarchy
§3.1  Changes in Social Structure
§3.2  Social hierarchy and the Chinese culture
Chapter 4  Clan system and Social culture
§4.1  Family and Clan
§4.2  The evolution of the clan system
§4.3  The valuation of the clan culture
Chapter 5  Socio - cultural symbols
§5.1  The composition of the cultural symbols
§5.2  Examples of categories of cultural symbols
§5.3  The social function of cultural symbols
Chapter 6  Rituals of life: marriage and funeral-based
§6.1  The birth ceremony and rite of passage
§6.2  Ancient marriage customs
§6.3  Ancient funeral customs
Chapter 7  Festival Culture
§7.1  Spring Festival and Lantern Festival
§7.2  Ching Ming and the Dragon Boat Festival
§7.3  Mid-Autumn Festival
§7.4  Reunion Complex
Chapter 8  Contest a lawsuit and Fight with weapons

§8.1  The cause of the Contest a lawsuit and Fight with weapons
§8.2  On Socio – cultural from Contest a lawsuit and Fight with weapons
Chapter 9  Faith and superstition
§9.1  Faith in the object classification
§9.2  Worship, divination, witchcraft and taboos
§9.3  How to look at the Faiths and superstitions

	Teaching Materials：Handouts

	References：

1. XuYangjie：History of Chinese clan system，People's Publishing House,1992.
2. TangChangru：Tang Changru to Social and Cultural History Research，Wuhan University Press,2001.

3．Shanxi University of Chinese Social History Research Center：Theories and methods of the Chinese Social History Research，Peking University Press,2011.

	Marks indicating that the course has reach the first class level in the world of postgraduate courses arrangement：

1. Qualification：

Number of 3-5；

Few years, an associate professor added in, the teacher to further rationalize the structure.

2. Content of the Course：

Transition from Ancient Social and Cultural History, both ancient and modern.

3. Modes of Teaching：

Mainly from the lectures transition to the lectures and discussion of each half.

4. Textbook：

Publication of 1-2 reference materials.

5.Other：


